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Professor El-Fateh El-Samani

البروفيسور الفاتح السماني

It is with great sadness to announce the loss of Professor Fateh El-Samani, who 
passed away in December 2020. Professor El-Samani enjoyed a long and distin-
guished career with  the World Health Organization (WHO) as Representative and 
Head of Mission in Saudi Arabia (1996–1999), the WHO Regional Office for the 
Eastern Mediterranean in Cairo, Egypt (1999–2001) as Regional Adviser, infectious 
disease surveillance and preparedness of epidemics, followed by WHO Representa-
tive in the Islamic Republic of Iran (2001–2004) and Oman (2004–2007).  

Professor El-Samani graduated from the Faculty of Medicine, University of 
Khartoum, in 1967. His first appointments were in White Nile and Kordofan regions, 
Sudan, before continuing to postgraduate studies at the Liverpool School of Tropical 
Medicine, Liverpool University, United Kingdom, where he was awarded a Higher 
Diploma in Preventive Medicine (1975) and a Master’s degree in Community 
Medicine (1976). Further studies followed at Harvard University, USA, where he was awarded a Master’s degree (1981) and 
doctorate in epidemiology (1985). 

From 1978 to 1990, Professor El-Samani held academic posts at the Faculty of Medicine at the University of Khartoum, 
and at the Gulf University in Bahrain where he taught epidemiology, biostatistics, population sciences and methodology. 
In addition, Professor El-Samani was a research fellow at the Massachusetts Institute of Technology (1980–1982), Harvard 
University (1985–1986), and the International Food and Nutrition Policy Programme of the United Nations University.

After retirement from WHO, Professor El-Samani returned to his native Sudan and taught in many institutions, 
including the University of Khartoum, Al Jazeera University and Juba University, while retaining the position of permanent 
professor and member of the Academic Council and Research Committee at the School of Medicine, Ahfad University for 
Women (November 2007–December 2020). In addition, Professor El-Samani was a senior member of the Sudan Medical 
Specialization Board, where he supervised and offered guidance to many PhD and medical graduates. In addition, he did 
not spare any effort to be part of the official and governmental efforts during epidemics, where he technically supported the 
Federal Ministry of Health, WHO Sudan and UNICEF, which recently included the national response to COVID-19 pandemic.

إنه لمن بالغ الحزن أن نعلن عن رحيل البروفيسور الفاتح السماني، الذي وافته المنية في ديسمبر / كانون الأول 2020. لقد اكتسب البروفيسور السماني 
تاريًخا مهنيًا طويلً ومتميزًا مع منظمة الصحة العالمية وعمل ممثلً ورئيس بعثة للمنظمة في المملكة العربية السعودية )1999-1996(، ثم مستشارًا 
إقليميًا بالمكتب الإ قليمي لشرق المتوسط في مجال ترصّد الأمراض المعدية والتأهب للأوبئة - القاهرة، مصر )2001-1999(،   ثم ممثلً للمنظمة في 
جمهورية إيران الإسلامية )2004-2001(، ثم في سلطنة عُمان )2007-2004(.  وقد تخرج البروفيسور السماني في كلية الطب جامعة الخرطوم عام 
1967. وكان أول تعيين له في ولايتيّ النيل الأبيض وكردفان بالسودان، قبل أن يواصل دراساته العليا في كلية ليفربول لطب المناطق المدارية، بجامعة 
ليفربول بالمملكة المتحدة، حيث حصل على دبلوم عالٍ في الطب الوقائي )1975( ودرجة الماجستير في طب المجتمع )1976(. كما تابع دراساته في 

جامعة هارفارد بالولايات المتحدة الأمريكية، حيث حصل على درجة الماجستير )1981( والدكتوراه في علم الوبائيات )1985(. 
وفي الفترة من 1978 إلى 1990 شغل البروفيسور السماني مناصب أكاديمية في كلية الطب بجامعة الخرطوم، وجامعة الخليج في البحرين حيث 
س علوم الوبائيات والإحصائيات الحيوية والسكان ومنهجياتها. كما عمل البروفيسور السماني زميلً بحثيًا في معهد ماساتشوستس للتكنولوجيا  درَّ

)1982-1980(، وجامعة هارفارد )1986-1985(، والبرنامج الدولي لسياسة الغذاء والتغذية لجامعة الأمم المتحدة.
الخرطوم  جامعات  منها  المؤسسات،  من  العديد  في  تدريسه  وواصل  السودان،  بلده  إلى  عاد  العالمية،  الصحة  منظمة  من  تقاعده  وبعد 
للبنات  الأحفاد  جامعة  الطب،  بكلية  البحوث  ولجنة  الأكاديمي  المجلس  وعضو  الدائم  الأستاذ  بمنصب  احتفاظه  مع  وجوبا،  والجزيرة 
)نوفمبر/ تشرين الثاني2007 – ديسمبر / كانون الأول 2020(. وبالإضافة إلى ذلك، كان الأستاذ الدكتور السماني عضوًا بارزًا في المجلس 
في  وسعًا  يدخر  ولم  اللازم.  والتوجيه  الإرشاد  للخريجين  مقدما  الدكتوراة  رسائل  من  العديد  على  وأشرف  الطبية،  للتخصصات  السوداني 
السودان،  العالمية في  الصحة  الصحة الاتحادية، ومنظمة  لوزارة  التقني  الدعم  الأوبئة، وتقديم  الرسمية والحكومية خلال  المشاركة في الجهود 

كوفيد-19. لجائحة  الوطنية  الاستجابة  مؤخرًا على  ذلك  واشتمل  )اليونيسيف(،  للطفولة  الأمم  وصندوق 
رحم الله البروفسيور السماني وأحسن مثواه، انا لله وانا اليه راجعون


